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بالاست

در ســال گذشــته ۱۲ هزار و ۵۷۳ طلاق ثبت شده است که زوجین کمتر از 
یک سال زندگی مشترک را در کنار یکدیگر تجربه کرده بودند و کمترین میزان 
طلاق ثبت شــده بر حسب طول مدت ازدواج با ثبت هزار و ۱۵۱ طلاق مربوط 
به بازه زمانی ۲۱ تا ۲۹ سال و بازه زمانی ۲۷ تا ۲۸ سال با ثبت هزار و ۱۷۸ طلاق 
بوده است.بر اساس آمارهای منتشر شده از سوی سازمان ثبت احوال کشور در 
ســال ۹۸، ۱۷۴ هزار و ۸۳۱ طلاق در کل کشــور ثبت شده است که در بین این 
آمار ها ۷ هزار و ۲۶۴ زوج بیش از ۲۹ ســال زندگی مشــترک را در کنار یکدیگر 
تجربه کرده بودند.بر اساس آمارها بیشترین میزان طلاق ثبت شده بر حسب طول 
مدت ازدواج با ثبت ۱۵ هزار و ۶۵ طلاق متعلق به بازه زمانی ۱ تا ۲ سال زندگی 
مشترک و ثبت ۱۳ هزار و ۷۲۶ طلاق در ۲ تا ۳ سال زندگی مشترک بوده است.

سید مصطفی هاشــمی طبا از کلی گویی و اظهارات متناقض مسئولان در 
این باره انتقاد کرد و گفت: دوستان درباره دست اندازهای خرید واکسن صریح 
صحبت نمی کنند. اســتنباط من این اســت که در مساله واکسن کرونا از اساس 
موضوع FATF مطرح نبوده و مشکل تحریم هاست؛ یعنی مشکلات مساله فراتر 
از شرایط ناشی از تصویب یا عدم تصویب FATF است.او ادامه داد: چنان که از 
اظهارات رئیس کل بانک مرکزی برمی آید، بحث واکسن تنها به FATF مرتبط 
نبود و کانال ارسال ارز جای دیگری بوده است؛ یعنی ظاهراً از طریق بانک های 
ما نبوده اســت و مســاله به تحریم ها مربوط بود.هاشمی طبا افزود: اگر خودمان 
می خواستیم مستقیم عمل کنیم، به هر حال مساله FATF مانع بود، اما با توجه به 
اینکه می گویند کار از طریق بانک های کره ای صورت گرفته یا می گیرد، بنابراین از 
اساس به نظر نمی آید مساله FATF تاثیری گذاشته باشد؛ اما اینکه از بانک دیگری 
حواله کرده اند یا می خواهند این کار را بکنند روشن نیست؛ چراکه صریح صحبت 
نمی کنند و مقطعی و متناقض حرف هایی می زنند و مردم را در خماری می گذارند.

وزیر خارجه در توییت تازه ای به ترامپ نسبت به توطئه اسرائیل برای حمله 
به امریکایی ها جهت به راه انداختن جنگ با تهران هشدار داد.ظریف در توییتر 
نوشت: اطلاعات تازه از عراق حاکی از آن است که عوامل آتش افروز اسراییل در 
حال توطئه چینی برای حمله به آمریکایی ها هستند- تا ترامپ در حال رفتن را به 
بهانه ای ساختگی به جنگ بکشانند.وی تاکید کرد: ترامپ، مراقب تله باش.ظریف 
خاطرنشان کرد: هرگونه آتش بازی، پاسخ متقابل جدی همراه خواهد داشت، به 

خصوص علیه همان دوستان صمیمی ات.

عضو مجمع تشــخیص مصلحت می گوید مجمع هنوز جلسه ای درباره 
FATF تشکیل نداده است.در حالی که سوم دی ماه، صادق آملی لاریجانی رئیس 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام از آغاز بررسی مجدد لوایح FATF در مجمع 
تشخیص مصلحت نظام خبر داده بود، مجید انصاری عضو این مجمع می گوید 
که هنوز کار خاصی در ارتباط با این لایحه در مجمع انجام نشده و احتمالاً فعلًا 
مساله در دست بررسی در دبیرخانه است.آملی لاریجانی روز سوم دی ماه گفته 
بود: »حسب ارجاع مقام معظم رهبری در پی درخواست رئیس جمهور محترم، 
نخستین جلسه مشترک کمیسیون های مرتبط با این موضوع روز سه شنبه )دوم 
دی ماه( در مجمع تشخیص برگزار شد و این جلسات و بعد هم جلسات صحن 
مجمع تا حصول نتیجه نهایی و دستیابی به آنچه مصلحت مردم و نظام اسلامی 

است ادامه خواهد یافت.«

حجت الاســلام مسیح مهاجری، مدیرمسئول روزنامه جمهوری اسلامی، 
در ســرمقاله تازه ترین شماره این روزنامه نوشت: در سال های آخر عمر سردار 
سلیمانی، شایع شده بود که او قصد دارد کاندیدای ریاست جمهوری شود. همین 
موضوع از او پرســیده شد، ســردار در جواب این سؤال که آیا شما می خواهید 
رئیس جمهور شوید؟ گفت: من می خواهم شهید شوم. او ادامه داد: حالا در آستانه 
اولین سالگرد شهادت سردار قاسم سلیمانی که در وجودش هوسی غیر از خدمت 
به مردم راه نیافته بود و شــهادت در این راه را بر دســت یافتن به بالاترین جایگاه 
اجرائی کشور ترجیح می داد، بعضی از همرزمانش، درصدد برآمده اند »شهادت« 
را به مثابه کالائی قابل معامله به بازار سیاست که آلوده ترین بازار است ببرند و با 
فروش آن متاع دنیائی ریاست جمهوری بخرند. عده ای نیز به آنها کمک می کنند 
و کوچه قانون برایشان باز می کنند. این، یعنی عده ای برخلاف سینه ای که برای 
شهید سلیمانی می زنند، هنوز نفهمیده اند او چرا وصیت کرد روی قبرش چیزی 

غیر از »سرباز قاسم سلیمانی« ننویسند.

دکتــر علی اکبر صالحی وزیر خارجه ســابق ایران در کتاب خاطرات 
خــود به موضوعی اشــاره کرده که رفتار اخیر عــراق در رای ممتنع آن در 
ماجــرای تلاش امریکا برای احیا کمیته تحریم ها علیه ایران را توضیح می 
دهد. در بخشــی از کتاب صالحی تحت عنوان »در گذر تاریخ« آمده است: 
»وزارت امور خارجه عراق همان وزارت خارجه با افکار خودشان است و 
روحیه عدم همراهی در آن قوی است و شاکله آن هنوز درست نشده است. 
مسئولین عراقی در برخی از مجامع عربی و بین المللی به گونه ای خجولانه 
صحبت می کنند که آدم حیران می ماند یعنی به نوعی صحبت می کنند که نه 

سیخ بسوزد نه کباب. البته این اواخر بهتر شده اند.

اخبار ویژه ...

صالحی رئیس سازمان انرژی اتمی ایران تشریح کرد:

چگونگی آمادگی برای آغاز تولید سوخت ۲۰ درصد

سردار سلیمانی دیپلمات و مذاکره کننده ای قدرتمند بود

سرویس سیاسی-یکی معــاون 
استاندار کرمان بود و دیگری فرمانده 
لشــکر ثارالله؛ تازه انقلاب شده بود و 
بار جنگ روی دوش مردم، سیاسیون، 
نظامی ها و ...بــود. محمد رضا باهنر 
دبیــر کل جبهه پیروان و عضو مجمع 
تشــخیص مصلحــت نظــام همان 
سیاســتمدار اهل کرمان اســت که با 
سردار سلیمانی فرمانده کرمانی لشکر 
ثارالله آن روزها، برو بیایی داشــتند و 
آشــنایی ها و بعدها رفاقت ها از همان 
سال ها شروع شــد تا دی ماه ۹۸ ادامه 
داشــت. حالا از آن روزی که ســردار 
سلیمانی در شب ســرد ۱۳ دی ماه به 
شهادت رسید یک ســال می گذرد و 
آخر صحبت ها چیزی جز حســرت 
جای خالی ســردار نیست. شخصیتی 
که بــه معنای واقعی، تکرار نشــدنی 
اســت. باهنر در نخســتین ســالگرد 
شهادت سردار ســلیمانی از روش و 
منش حاج قاسم می گوید و خاطراتش 
را که مانند فیلم از مقابل چشمانش عبور 
می کند به زبان می آورد و معتقد است 
باید از او رمان های واقعی نوشــت. او 
می گوید: »عشــق او به مردم، عشق او 
به نســل بشریت و به صلح و ... را نمی 
شود در چند دقیقه گفت اما واقعا حاج 
قاسم یک انسان کامل بود و از هر بعُد و 
پنجره ای که به او نگاه می کردید در آن 
پنجره می درخشید. پنجره شجاعت و 
نظامی گری، پنجره دیپلماسی و قدرت 
مذاکره و استدلال، پنجره عشق و ایمان 
و بندگــی خالص بــرای خدا، پنجره 
عطوفت و دل نازکی در مقابل خانواده 
های عظیم شــهدا و ایثارگران و...« او 
از گریه های سردار سلیمانی می گوید 
آن هم وقتی که مقابل بچه های شــهدا 
می نشســت. باهنر که خود چهره ای 
سیاســی اســت می گوید: »ســردار 
سلیمانی اهل جناح بندی ها و دعواهای 

سیاسی نبود. «
آنچــه می خوانید مشــروح 

گفتگوی محمدرضا باهنر است؛
آقای باهنر! در سالگرد شهادت 
سردار سلیمانی هستیم، درمورد حاج 
قاســم صحبت کنیم، این رفاقت و 
آشنایی از کجا شکل گرفت؟ به نظر 
می رســد یک رفاقت چند دهه ای 

داشتید.
یاد و خاطره ســردار دلها و شهید 
بزرگوارمان را گرامی میداریم. همانطور 
که فرمودید ارتباط ما به سال ها قبل باز 

میگردد، زمانی که ما در کرمان بودیم.
بعضی ها به خاطر پوشیدن 
پیراهن آســتین کوتاه سردار 
سلیمانی را بسیجی نمی دانستند
زمانی که جنگ شــروع شد بنده 
یک مسئولیت های مختصری در کرمان 

داشــتم و بعد معاون سیاسی استاندار 
کرمان شــدم. در همان زمان ها شهید 
بزرگوارمان، فرمانده لشکر ثارالله شد. 
قبل از آن ایشــان یک رزمنده عادی و 
بســیجی بود و خودش در خاطراتش 
نقــل کرده اســت که روزهــای اول 
بعضی ها او را به عنوان بســیجی هم 
نمی پذیرفتنــد چون زمانــی که برای 
مراجعه رفته بود با لباس آستین کوتاه 
رفته بود بعضیها می گفتند که اینگونه 
خوب نیست که شما وارد لشکر شوید. 
ایشان کارگر لوله کشی بود و زمانی که 
وارد لشــکر شد درجات مسئولیت را 
به ســرعت طی کرد و بــالا آمد. حاج 
قاسم سلیمانی که به سردار دلها مشهور 
شــده و این چنین اوج گرفته اســت 
واقعا ناجوانمردانه به شــهادت رسید. 
دشــمنان او با عملیاتی که همه قوانین 
و مقــررات حاکم بر جهان حتی همان 
کشــورهای اســتکبار حاکم است را 
زیر پا گذاشــتند و این سردار عزیز را 
در یک حرکت بسیار ناجوانمردانه از 
ما و از عالم اســلام و بشریت گرفتند. 
در نتیجه این اقدام، چشــم های مردم 
پر از اشک شد و دل هایشان پر از کینه 
و عداوت نسبت به دشمنان بشریت، 
جهان اسلام و دشمنان این شهید عزیز 
شد، شهیدی که تمام همتش را گذاشته 
بود تا مقوله ترور و تروریسم را از منطقه 
ریشــه کن کند و اینکار را کرد. اما آن 
خصلت هــا و ویژگی هایی که باعث 
شد قاسم سلیمانی یک روستازاده ساده 
زیســت و معمولی اینگونه سردار دل 
ها شــود، خصلت هــای ویژه ای بود 
که شهید سلیمانی داشت، شعرا خیلی 
در مورد ایشــان شعر گفتند، ادبا خیلی 
بیانــات لطیف و واژه های خوبی را به 
کار بردند، و مهمتر از همه مقام معظم 
رهبری با طرح »مکتب ســلیمانی« و 
»فرهنگ سلیمانی« این مسئله را به اوج 

خود رساند.
سردار سلیمانی دیپلمات و 

مذاکره کننده ای قدرتمند بود
بدون هر اغراقی باید عرض کنیم 
که حاج قاســم یک فرهنگ و مکتب 
بود. یکی او را یک ســردار شجاع و بی 
بــاک می دید، یکی او را به عنوان یک 
دیپلمات و مذاکره کننده قدرتمند و از 
موضع بســیار با قدرت می شناخت. 
بسیاری از مسائل سیاسی و گرفتاری 
های سیاســی در منطقه را ایشــان با 
صحبت کردن، مذاکره، بحث و گفت 
و گو با سران بسیار قدرتمند کشورهای 
منطقه حل می کرد، بعضا حضور حاج 
قاسم در یک منطقه داستان را تمام می 
کرد و همین که خبر می رسید مثلا در 
منطقه کردنشین عراق حاج قاسم آمده 
است قال قضیه کنده و تمام می شد. این 

قدرت، این شــجاعت، این خرد و این 
تعامل و تعادل در مسائل سیاسی باعث 
شد تا حاج قاسم یک پدیده ویژه برای 
جهان معاصر و جهان آینده و الگویی 

برای جوان های آینده شود.
تکرار حاج قاســم در تاریخ 

سخت و مشکل است اما...
ایشان یکی از بازماندگان ۸ سال 
دفاع مقدس بودند. تکرار حاج قاســم 
در تاریخ شــاید سخت و مشکل باشد 
اما هرگز مقوله ای دست نیافتنی نیست. 
جوان ها و نســل هــای بعد از ما، بچه 
هایی که بصیر، معتقد، اصولی، اخلاقی 
و عاطفی هستند اینها با یک اراده محکم 
و یک یا حسین گفتن می توانند جا پای 
حاج قاسم بگذارند و افتخار بشریت 
و جهان معاصر شوند.ما هرچه ازحاج 
قاسم بگوییم کم گفته ایم.من دنبال این 
هستم که یک پژوهشگاه هایی به وجود 
آیــد و ابعاد مختلف فرهنگ و مکتب 
حاج قاسم را پژوهش کند )الحمدالله 
یک روزنه هایی باز شده است( و این را 
از زبان دوستان و همرزمان حاج قاسم 
در صحنه نبرد و دیپلماسی ثبت و ضبط 
کنند. براساس رفتار حاج قاسم می توان 
رمان و داســتان های واقعی نوشت و 
می شود مستندها و فیلم های سینمایی 
ساخت. خطاب من به جوان های نسل 
های بعدی و جوان هایی که امروز می 
شنوند و دنبال می کنند است، می گویم 
که یک زمانی مکتب کمونیســم آمد و 
نصف جهان را گرفت، حاکمیت کرد، 
میلیون ها آدم را در شــوروی ســابق، 
چین، کره شمالی و حتی اروپای شرقی 
کشــت و ادبیات فاخری به وجود آمد 
کــه هنوزمکتب کمونیســم به تعبیر 
حضرت امام )ره( به تاریخ سپرده شد 
و الان دیگر ما کمونیست معتقدی در 
ســطح دنیا، در ســطح حکومت ها و 
مردم نداریم اما ادبیات فاخر، فیلم های 
فاخر، تئاترهای فاخر و نمایشنامه های 
فاخر را از هیچ به وجود آوردند. امروز 
رســالت هنرمندان، ادبا، شعرا، رمان 
نویس ها و سینمایی های ما این است 
که بتوانند اینها را تبدیل به ادبیاتی فاخر 
و مانــدگار کنند چون آن چیزی که در 
تاریخ می ماند هنر است )که یا یک تابلو 
نقاشــی، یا یک رمان قوی، یا یک فیلم 
نامه معتبر و... اســت(. من توصیه می 
کنم که انشاالله مکتب شهید سلیمانی 
را ســرپا نگه داریم و آن را مســتمر به 
جلو ببریم چون در جهان معاصر ما بوده 
است و اگر در تاریخ نماند ظلمی است 

که ما به تاریخ کرده ایم.
برخــی فقط بــار منفی را 
می گیرند و دیپلماسی را وادادگی 

می دانند
روحیه انقلابی گری چیزی است 
که رهبری هم روی آن خیلی تاکید 
کرده اند. فکر می کنم این ویژگی را 
تا لحظه آخر حاج قاســم هم داشت 
یعنــی هیچ وقــت وارد بازی های 
سیاسی نشــد، و این ویژگی ایشان 
خیلی ویژگی بزرگی بود. می خواهم 
هم راجع به این مسئله صحبت کنید 
و هــم اینکه مثلا وقتی رهبران چپ 
گرا مثل چگوارا را می بینید، آنها هم 
همچنان وقتی درمورد ویژگی هایشان 
صحبت می شود هیچ کدامشان یک 
ســوم و حتی یک دهم ویژگی های 

اخلاقی و قدرت رهبری حاج قاسم 
را نداشتند. ویژگی های حاج قاسم 
برای اینکه یــک رهبر کاریزماتیک 
قهرمانانه می باشد از همه آنها بیشتر 

است، آیا شما با این موافق هستید؟
بلــه. مطلب اولی کــه فرمودید 
کاملا درســت است. ما بعضی از واژه 
هــا را کامل و جامع تعریف نمی کنیم، 
من خــودم در همیــن صحبتم گفتم 
که مرحوم حاج قاســم زمانی که می 
خواســت مذاکره کند یک دیپلمات 
قوی بود. بعضی وقتا برخی افراد مسئله 
دیپلماسی را به وا دادگی تعبیر می کنند 
در صورتی که دیپلماسی می تواند یک 
دیپلماسی قوی و قدرتمند باشد البته با 
پشتوانه اقتداری که آدم به قول خودش 
به وجود آورده اســت در این صورت 
میتواند مذاکره قدرتمند کند. حاج قاسم 
در خیلی از موارد مثلا اختلافاتی که در 
درون عراق یا افغانستان یا لبنان ایجاد 
می شــد را حل و فصل می کردند. می 
خواهم بگویم حاج قاسم یک دیپلمات 
بســیار قدرتمند بود. شما حتما با بچه 
هــای وزارت خارجه صحبت کنید تا 
آنها حاج قاسم را از بعُد یک دیپلمات 

قدرتمند و قَدَر معرفی کنند.
حاج قاسم آخرین نفر ایرانی 

بود که از فاو بیرون آمد
ما از بعضی واژه ها فقط بار منفی 
آن را میگیریم در حالی که دیپلماســی 
یک ابزار بســیار قدرتمند برای اقتدار 
در دنیا است، اما این دیپلماسی باید از 
موضع اقتدار باشد و حاج قاسم چنین 
آدمــی بود. یا شــما فرمودید که مقام 
معظم رهبری بارها و بارها فرموده اند.

بــرای دفاع مقــدس فیلم های 
بســیاری ساخته شــده است که فیلم 
های فاخری اســت اما هنوز که نگاه 
می کنیم می بینیم خیلی از ابعاد ۸ سال 
دفــاع مقدس باز نشــده و به تصویر 
کشیده نشده است که سمبل و کپسول 
این ۸ ســال دفاع مقــدس را می توان 
در خاطرات حاج قاســم دید. زمانی 
که ایشــان فرمانده لشکر ثارالله بود با 
فرماندهــی عرفی بین المللی متفاوت 
بود، ایشان همواره فرماندهی بود که لبه 
جلویی منطقه نبرد بود. در جریان فاو 
زمانی که شورای امنیت و شورای دفاع 
به این نتیجه رسیدند که باید فاو تخلیه 
شود و نیروهای ما باید برگردند، بخش 
عظیمی از فاو دست لشکر ثارالله بود. 
زمانی که قرار شد فاو تخلیه شود، حاج 
قاســم آخرین نفر ایرانی بود که از فاو 
بیرون آمد ایشــان بود. یعنی او سرباز، 
بسیجی، لشکری، آبدارچی و نگهبانش 
را فرســتاد و خودش پل های پشــت 
سرش را با نارنجک تخریب می کرد. 
او در خطرناک ترین و حســاس ترین 
نقاط جغرافیای حاضر می شد در حالی 
که فرمانده یک لشکر بود. در خیلی از 
کشورها و در خیلی از جنگ ها فرمانده 
در ستاد می نشیند خصوصا امروزه که 
این فضاهای مجازی و فرماندهی های 
مجازی وجود دارد اما حاج قاسم در دل 
دشمن بود. زمانی که حاج قاسم به بچه 
های شهدا سر میزد من با همه وجودم 
می دیدم و حس می کردم که حاج قاسم 
آنچنان کنار بچه های شهدای ثارالله می 
نشست و انقدر قلب او رئوف و لطیف 
بود که این بچه های شهدا عموما حاج 

قاســم را پدر خودشــان می دانستند، 
زمانی هم که خبر شهادت حاج قاسم 
رسید بســیاری از بچه ها شهدا اعلام 

کردند که ما تازه فرزند شهید شدیم.
دیدم سردار سلیمانی مثل 

ابر بهار اشک می ریخت 
از نظر خدا ترســی و باور دینی 
حاج قاســم زمانی کــه ۲ رکعت نماز 
می خواند اگر آدم میتوانست مخفیانه 
طوری که او متوجه نشــود مواظب او 
باشد، واقعا با همه وجود بدن ایشان می 
لرزید، خود من دید بودم، یعنی کاملا 
حس می کرد که در محضر خدا است. 
همانطور که امام توصیه می کردند عالم 
محضر خداســت و در محضر خدا به 
وظیفه خودتــان عمل کنید، معصیت 
نکنید. حاج قاســم موقع بندگی یک 
بنده مخلص بود. دســتی که او به سر 
بچه های شــهدا می کشید اوج عاطفه 
و نازکــی دل بود و زمانی که آنها را می 
دید اشــک او مثل ابر بهار می ریخت 
و زمانی که در برابر دشــمن می ایستاد 
ستبر و پر از کینه مقدس برای در به در 
کردن و داغون کردن دشــمن بود و از 
راهی که داشت اطمینان داشت و در او 
بیداد می کرد. حاج قاسم بارها به عنوان 
یک ژنرال نظامی می گفت ۳ ماه دیگر 
داعش روی کــره خاکی دیگر وجود 
نــدارد، زمانی این حرف را می زند که 
مناطق وسیع در سوریه، عراق و جاهای 
دیگر زیر تسلط کامل داعش بود اما او 
اعلام می کند ۳ ماه دیگر داعشی وجود 
ندارد. این پشتوانه، پشتوانه ایمانی می 
خواهد، این علمــی، تجربی و هنری 
نیســت بلکه ایمان، اعتقــاد و باور به 
فضل الهی و اراده مصممی اســت که 
دارد و البته تســلطی که به میدان نبرد 

دارد و آگاهانه این حرف را می زند.
حاج قاســم هیــچ گاه در 
دعواهای سیاسی و جناحی وارد 

نشد
این نکته مهمی اســت. واقعیت 
قضیه این است که حاج قاسم هیچ گاه 
در دعواهای سیاســی و جناحی وارد 
نشد. ایشــان واقعا به مرحوم هاشمی 
رفســنجانی احترام می گذاشــت، به 
اینطرفی ها و آنطرفی ها هم احترام می 
گذاشــت و همه او را دوست داشتند. 
البته اگر قرار بود فتنه ای ایجاد شــود 
سخت می شــدند. یکی از آن عناصر 
موفقیت حاج قاســم این بود که واقعا 
ذوب در ولایت بود یعنی ولی فقیه زمان 
را چراغ راهنمای خودش می دید، همه 
حرکاتش را تنظیم می کرد و با آن چراغ 
راهنما حرکت می کرد و موفق هم بود. 
عشــق او به ولایت، عشق او به مردم، 
عشــق او به نسل بشریت و به صلح و 
... را نمی شــود در چند دقیقه گفت اما 
واقعا حاج قاســم یک انسان کامل بود 
و از هــر بعُد و پنجره ای که به او نگاه 
می کردید در آن پنجره می درخشــید. 
پنجره شجاعت و نظامی گری، پنجره 
دیپلماسی و قدرت مذاکره و استدلال، 
پنجره عشق و ایمان و بندگی خالص 
برای خدا، پنجره عطوفت و دل نازکی 
در مقابل خانواده های عظیم شــهدا و 

ایثارگران و... .
*عادتی که شــما کرمانی ها 
دارید این اســت که دور هم جمع 
می شــوید، در گعده شما از آقای 

جهانگیری هست، تا شما که راست 
سنتی می شوید است و آقای مرعشی 
کارگزاران و شاید حاج قاسم هم در 
این دورهمی ها می آمده اند. به نظر 
می رســد در آن گعده مشی و جناح 
بندی سیاسی تان را کنار می گذارید 

و حب و بغضی وجود ندارد و ...
من نمــی خواهم وارد مســائل 
سیاسی شوم. رقابت ها اصلا ضرورتی 
به کینه و عداوت و دشمنی ندارد، اینکه 
آدم بخواهد رقیبش را زیر سوال ببرد و 
بگوید این رقیب من است بعد اول می 
خواهد ثابت کند که او دین ندارد و بعد 
می خواهد ثابت کند که او اصلا ایرانی 
نیست و بعد ثابت کند که دست پاک و 

چشم پاک نیست.
دو آدم مســلمان و متدین هم می 
تواننــد در دو مســئله اقتصادی با هم 
اختلاف نظر داشته باشند و با هم رقابت 
انتخاباتــی کنند، انتخابــات یا رقابت 
سیاســی در کشــور ما برای بالا بردن 
شادابی اســت و این یکی از مسائلی 
اســت که ما با بعضی از دوســتانمان 

اختلاف نظر جدی داریم.
حضور ســرزده ســردار 

سلیمانی در جلسه کرمانی ها
همانطــور که فرمودیــد ما یک 
انجمن به نام توسعه استان کرمان داریم 
که در این انجمن تیپ آقای مرعشــی 
و... هستند، که ما آن جا می نشینیم و با 
هم در رابطه با توسعه کرمان و پیشرفت 
و کارهای عمرانی صحبت می کنیم و 
به مقامات اســتان و نماینده ها کمک 
می کنیــم و در زمان رقابت انتخاباتی 
با یکدیگر رقابت می کنیم و اصلا هیچ 
مشکلی نداریم اما معنای رقابت، کینه 
ورزی و دشــمنی نیست. بخاطر دارم 
یکدفعه در روزنامه اطلاعات جلسه ای 
بود و به دعوت آقای دعایی هیئت امنای 
انجمن کرمان شناسی، ما و استاندار در 
آنجا جمع بودیم وقتی نزدیک شام شد 
حاج قاســم آمد، ما اصلا خبر نداشتیم 
که ایشان می آید البته قاعدتا حاج قاسم 
زمانی که می خواســت جایی رود از 
قبل اعلام نمی کرد چون ایشان صدها 
بار تحت تعقیب برای ترور شدن قرار 
گرفته بود و استکبار جهانی خیلی کینه 
و عداوت روی حاج قاســم داشــتند 
بنابرایــن حاج قاســم در این رفت و 
آمدهایــش مواظبت می کرد یا مثلا ما 
دو تشییع در کرمان داشتیم و موقع دفن 
کردن بچه های مدافع حرم که می رسید 
یکدفعه ســر و کله حاج قاسم پیدا می 
شــد و خودش به درون قبر می رفت 
و جنــازه را می گرفــت و اذکار را می 
خواند. او در همه صحنه ها حاضر می 

شد.
به میراث بــه جای مانده از 
سردار سلیمانی اعتبار ببخشیم

در هر صورت می خواهم بگویم 
که یک پژوهشکده باید تاسیس شود و 
این مکتب سلیمانی و فرهنگ سلیمانی 
را باید باز کند. من معتقد هستم متعدد 
می شود درباره این مسئله فیلم ساخت، 
تئاتر نوشت، رمان نوشت و قص علی 
هذا که انشــالله امیدوار هستیم که ما به 
این ارث به جا مانده از حاج قاسم اعتبار 
ببخشیم و به آن پایبند باشیم و خودمان 
را موظف بدانیم که وظیفه ما زنده نگه 

داشتن و تبیین مکتب سلیمانی است.

سرویس سیاسی- معاون رئیس 
جمهور و رئیس سازمان انرژی اتمی 
ایــران به تشــریح چگونگی آمادگی 
برای آغاز تولید ســوخت ۲۰ درصد 

پرداخت.
علی اکبــر صالحی با حضور در 
برنامه »قرار قاســم« در شبکه ۵ سیما، 
در خصــوص آغاز تولید ســوخت 
۲۰درصد و آمادگی ســازمان گفت: 
نامه ای به نماینده جمهوری اسلامی 
در وین داده ایم که تسلیم آژانس بشود. 
بازرسان بیایند فک پلمپ کنند. تحت 
نظارت آژانــس در آینده نزدیک باید 
کپسول گاز اورانیوم را تعویض کنیم. 
ما باید مصوبه مجلــس را اجرا کنیم 
اما دولــت آیین نامه ای در خصوص 
چگونگــی اجرای آن باید ابلاغ کند و 
رئیس جمهور باید دستور اقدام صادر 
کند. ما ســرباز نظام هستیم و دستمان 
روی ماشه است. فرمانده باید دستور 
بدهد. ما خیلی ســریع می توانیم کار 
را شــروع کنیم.وی با گرامیداشت یاد 

و خاطره فرماندهان شــهید مقاومت 
ســردار ســلیمانی و المهنــدس و 
همراهان شهیدشــان اظهار داشــت: 
این شــهدای عزیز اسوه هایی هستند 
کــه باید به ملت و نســل های آینده 
معرفی شــوند، تا این نسل ها بتوانند 

راه خودشان را پیدا کنند.
وی تاکیــد کرد: نمــی خواهیم 
اسطوره سازی کنیم بلکه می خواهیم 
اسوه سازی کنیم. اسطوره با خیالات 
سروکار دارد، اما اسوه با صفات واقعی 
در تماس است که می توان به راحتی 
الگو قرار داد. سردار سلیمانی انسانی 
مثل دیگران بود که توانست الگو شود.
رییس ســازمان انــرژی اتمی 
گفت: اینها جهــاد اکبر یا جهاد نفس 
و خودســازی کردند و در بستر دین 
و ایمان حرکت کردند و بعد به جهاد 
اصغر پرداختند و آثــار ماندگاری از 
خود بجای گذاشــتند.وی با اشاره به 
دیدارهای منظم با ســردار سلیمانی 
در کســوت وزیر امور خارجه گفت: 

شهید ســلیمانی شخصی دوراندیش 
بود و کاری بزرگ کرد که توانســت 

سمت و ســوی اتفاقات کشورهای 
عربــی از جمله مصر و لیبی و تونس 

و بویــژه ســوریه را حــدس بزند و 
بخواند.صالحی با اشــاره به تقویت 

روابط ســوریه با مصر بویژه در زمینه 
اطلاعاتی در زمان مرســی و حمایت 

سردار سلیمانی از سوریه که از ارکان 
اصلی مقاومت بود، گفت: اگر سوریه 

می ریخت، مقاومت یک رکن اساسی 
خود را از دســت می داد. لذا با دعوت 

سوریه سردار سلیمانی به این کشور که 
جنگ جهانی علیه او راه انداخته بودند، 
وارد شــد. شهید در مقابل این هجمه 
جهانی به کمک سوریه رفت. در ۸-۹ 
ســال گذشــته به یمن دوراندیشی و 
همت والای شــهید سلیمانی سوریه 
پابرجا مانده است. ملت سوریه تلاش 
و مقاومت کرد، رهبر ســوریه، بشار 
اســد هم رهبری مقاوم و معتقد بود، 
اما اگر کمک جمهوری اسلامی نبود، 
در شرایط سخت و دشواری قرار می 

گرفت.
معاون رئیس جمهور با بیان اینکه 
در داخل هم برخی درباره موفقیت در 
سوریه مردد بودند، به تردید مسلمانان 
پیش از فتح مکه اشــاره کرد و گفت: 
شرایط در سوریه خوب نبود اما شهید 
ســلیمانی با اطمینان خاطر به نصرت 
الهی ایمان داشت. افق وضعیت سوریه 
هنوز روشن نبود اما برای کسی که در 
دل قضیه بــود موضوع فرق می کرد. 
حمایت رهبر معظم انقلاب اسلامی 

در ایــن قضایا قدرت و اعتماد بنفس 
مــی داد. الان بعد از ۹ ســال حقانیت 
فرمانــده ای که بر اســاس عقلانیت 
و ایمــان فرماندهی و در بســتر دین 

حرکت می کرد، جا افتاده است.
صالحی با بیان اینکه کار شــهید 
سلیمانی دو بخش نظامی و فرهنگی 
داشــت، تصریــح کــرد: لازم بود 
برداشت عموم مردم و افکار عمومی 
کشورهایی که بیداری اسلامی در آنها 
اتفاق افتاده بود، از انقلاب اســلامی 
برداشــت صحیحی باشد. لذا در این 
کشــورها روشــنگری می شــد و با 
نخبگان آنها تماس برقرار می کردیم.
رییس ســازمان انــرژی اتمی گفت: 
به توصیه شهید ســلیمانی به صدا و 
ســیمای مصر رفتیم. ســوال کردند 
چرا می خواهید مصری ها را شــیعه 
کنید. با استفاده از بیانات حضرت آقا 
گفتم باید در ابتدا تعریف مشترکی از 
شیعه و ســنی داشته باشیم. اگر سنی 
معنایــش تبعیت از ســنت حضرت 

رســول اکرم)ص( است، ما ایرانی ها 
قبل از اینکه شیعه باشیم، سنی هستیم 
و اگر شیعه حب اهل بیت باشد، شما 
مصری ها قبل از اینکه ســنی باشید، 
شیعه هستید. پس نه نیاز است شما ما 
را سنی کنید و نه ما شما را شیعه کنیم. 
شهید سلیمانی در این وادی ها ورود 
کرده بــود و این آگاهی را در تعریف 
انقلاب اسلامی به مردم مصر می داد.

رییس سازمان انرژی اتمی ایران 
در پایان ســخنانش با اشاره شجاعت 
سردار شهید در حضور در جبهه های 
مختلف مقاومت تصریح کرد: شهید 
به مــراد خودش حضــرت علی بن 
ابیطالب علیه السلام تاسی کرده است 
کــه عطوفت، رافت و رحمت بیکران 
داشــت. به همین سیاق آغوش شهید 
سلیمانی محل عطوفت برای فرزندان 
یتیم و شــهدا بوده است. از طرفی هم 
دســت و بازویش قــوی بود و بدون 
ترس و لرز در برابر دشمن می ایستاد 

و پاسخ می داد.
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